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VOLITVE V DELAVSKI SVET IN SVETE PROIZVAJALCEV
DELOVNIH ENOT

Pred VI. kongresom 
SZDL Jugoslavije

Delovni ljudje so se z vso pri
zadevnostjo lotili uresničevanja 
•gospodarske reforme. Ugotovili 
so, da pomeni samo intenziv
nejše izkoriščanje proizvajalnih 
sredstev in s tem nenehno zve- 
čevanje produktivnosti dela poit 
■v stabilen gospodarski razvoj in 
zato jamstvo1 za uspeh gospodar
ske reforme. Samoupravno odlo
čanje o sredstvih razširjene re
produkcije pa bo ustvarilo po
goje za še sam ostojnejša vlaga
n ja  in omogočilo doslednejše 
uveljavljanje načela delitve po 
delti te r s tem hitrejše odprav
ljan je  nesorazmerij v delitvi 
narodnega dohodka med inve
sticijskimi naložbami, splošno in 
osebno potrošnjo.

Osnovni pogoj za stabilizacijo 
gospodarstva in za njegov uspe
šen  razvoj je  hitrejše vključeva
nje v mednarodno delitev dela, 

,,c ^«iitCTa visoko kvalitet
no  in serijsko proizvodnjo ter 

.. pospešen in obsežnejši integra
cijski proces. Samoupravljanje 
— kot ekonomski dejavnik v 
mednarodni delitvi dela - 3  mora 
dobiti na notranjem  gospodar
skem področju svojo potrditev v 
sposobnosti, da uspešno uveljavi 
najnaprednejše zasnove gospo
darskega razvoja države, na zu
nanjem področju pa v večji spo
sobnosti, da se poveže s svetov
nimi gospodarskimi dogajanji.

Ekonomsko tehnični napredek, 
naslonjen na obstoječe proizvod
ne možnosti, bo postal spričo de
centralizacije sredstev na gospo
darske organizacije prevladujoč 
element razvoja v  naslednjem 
obdobju, in to na vseh področjih 
proizvodnje. Ekonomski tehnični 
napredek kot stalen proces izvira 
na eni strani iz raziskovalnega 
dela, usmerjenega v urejanje 
konkretnih problemov kvalitete, 
asortimenta, tehnologije, surovin, 
organizacije dela in delovnih raz
merij, na drugi strani pa je  po
sledica stalnega investicijiSkega 
vlaganja. Spričo nizke akumula- 
tiymosti se bo modernizacija, ki 
hoče doseči raven in produktiv
nost razvitih gospodarstev, ures
ničevala postopoma z ekonom- 
:sko-tehničnim napredkom. Vlože
na sredstva še pri tem lahko hi
tro oplode in tako pospešujejo 
tempo modernizacije same.

Nekatera področja, ki so sploš
nega pomena za nadaljnji razvoj 
celotnega gospodarstva, energe
tike na primer, pa bomo morali 
razvijati s čimbolj poslovnim 
združevanjem sredstev zaintere
siranih gospodarskih organizacij.

Proizvodna združenja, ki bodo 
'dokazala prim erjalne prednosti v 
svetovni delitvi dela In bodo1 po
trebovala družbena sredstva, da 
bi se hitreje razvijala, bodo v 
načelu lahko računala na ta sred
stva tudi iz drugih virov.

Programi za modernizacijo pod
ročij ali proizvodnih skupin, ki 
vsebujejo tudi raziskovalne pro
grame, ustvarjajo podlago za ko
operacijske in integracijske pro

cese in tudi možnost za združe
vanje sredstev, če vidijo posa
mezne gospodarske organizacije 
v njih svojo perspektivo.

Organi delavskega samouprav
ljanja se morajo bolj potegovati 
za ekonomsko tehnični napredek, 
ki je  edini vir višje življenjske 
ravni proizvajalca. Delitev do
hodka, sistem nagrajevanja, pred
vsem pa odnos do intelektualne
ga dela morajo pospeševati pro
ces tehničnega napredka.

Pomemben dejavnik za uspeš
no gospodarjenje in  razvoj samo
upravljanja je ustrezna strokov
na, družbena in splošna izobraz
ba proizvajalcev. Pospešen raz
voj znanosti na svetu bogati 
splošno znanje in hitro dopol
njuje ter spreminja poglede na 
tehnološke in gospodarske pro
bleme, hkrati pa daje nove in do
polnjene metode za obravnava
nje problemov vseh vrst. Zato bo 
treba začeti tudi s takšnimi ob
likami izobraževanja, da si bodo 
lahko strokovnjaki vseh profilov 
stalno nabirali in  dopolnjevali 
znanje. Hkrati bo treba odločno 
izboljševati izobrazbeno struktu
ro vseh zaposlenih.

Usmeritev v  intenzivnejše go
spodarjenje je  odvisno tudi od 
nadaljnjega izpopolnjevanja go
spodarskega sistema, ki mora še 
močneje spodbujati racionalno 
uporabo vseh proizvodnih de
javnikov. Osnovni nosilci takega 
razvoja morajo biti proizvajalci 
sami, ki naj se trudijo za inten
zivnejšo proizvodnjo, boljšo or
ganizacijo dela, tehnične izbolj
šave in ustreznejšo kadrovsko 
politiko.

Potrebno pa je  tudi, da gospo
darski sistem v najkrajšem  času 
osvobodimo še mnogih admini
strativnih predpisov in pospe
šimo uvajanje novih, reformi 
ustrezajočih instrumentov, kadar 
gre za razpolaganje z deviznimi 
sredstvi, za cene, bančni in k re
ditni sistem, planiranje, družbeno 
kontrolo idr.

Za tako usmeritev imamo vse 
pogoje, predvsem pa ustrezno 
materialno osnovo in že razvito 
samoupravlj anj e.

Samo s skladno aktivnostjo ne
posrednih proizvajalcev in teles, 
ki so dolžni skrbeti za ustrezne 
predpise, bo mogoče zagotoviti 
popoln uspeh reformnih prizade
vanj v skladu z načeli, ki jih je 
postavil VIII. kongres ZKJ in ki 
jih  je  še posebej konkretiziral 
III. plenum CK ZKJ.

Posebno pomembno za goispo- 
darstvo je  dolgoročno programi
ranje njegovega razvoja in do
ločanje smotrov ekonomske po
litike v prihodnjem obdobju, kar 
mora temeljiti na realnih ocenah 
razpoložljivih proizvodnih mož
nosti za hitrejšo modernizacijo 
vsega gospodarstva, pospešeno 
aktiviranje vloženih sredstev in 
večjo učinkovitost investicij.

Večja produktivnost dela bo 
med drugim vse močneje vpliva-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Na osnovi rotacijskega načela., 
so bile volitve za člane delavske
ga sveta in člane svetov proizva
jalcev delovnih enot 28. . aprila 
1966. Tako je  bila- na novo. izvo
ljena polovica vseh članov de
lavskega- svelta in  članov sveta 
proizvajalcev v delovnih, enotah. 
V delavsk i. svet sino izvolili 31 
članov.za dobo 2 let, 96 članov 
sveta prp.iz.yajaicev v .delovnih 
enotah za 2 leti in 7 članov za 
dobo enega .letal 

V predpripravah za volitve jo 
'bila precejšnja aktivnost druàbe- 
no-političnih organizacij. Na Elbo- 
rih delovnih 'skupnosti v posa
meznih . delovnih enotah so. raz
p rav ljali' o. .poročilu o delu de
lavskega' .sveta in delu svetov 
prò,izvajalcev delovnih enot za

‘ Öid liSSSvžseh vpišffiiih volilnih 
upravičencev V podjetju jb  sku
paj. volilo, v delavski 'svet in sve
te proizvajalcev delovnih enot 
1725 volilnih upravičencev ali 
90,88 °/o. Skupaj odstotnih volil-! 
cev j  e bilo 173 ali 9,12% ,-ad.te-, 
ga-upravičeno odsotnih 155 ali 
8,fi%>, neopravičeno odsotnih pa 
je 'bilo 18 ali 0,94 Vo voililicev.

Iz teh .podatkov je razvidno, dà 
je - bila udeležba nä volitvah v 
delavski svet in svete proizvajal
cev delovnih enot zelo velika.. To 
je tudi odraz zavesti članov ko
lektiva do samoupravljanja in 
njenih -samohprav.mh organov.

Obdobje 1965/66. Iz poročila sta 
bila razvidna celotna dejavnost 
samoupravnih organov in rezul
tati poslovanja podjètja. Udelež
ba na zborih delovnih skupnosti 
v posameznih delovnih enotah je 
b ila  zadovoljiva in tudi živahne 
.razprave o poslovanju saonor 
upravnih organov ter o kandida
tih za člane/delavskega sveta in 
svetov proizvajalčev delovnih 
enot ni,manjkalo,

V delavski svet je hite predla
ganih ha zborih delovnih'skupno
sti 51 kandidatov, v .svete pro?; 
izvajalcev delovnih enot pa za 
dobo, 2 let 122 kandidatov i n ‘Za 
dobo 1 le ta  10 kandidatov.

Volilna udeležba v posameznih 
delovnih enotah je  bila naslad- 
nj a:

Bilo je  tudi več primerov, dei, so 
člani kolektiva prišli volit z do
pusta in tudi ' takšnih, ki so bili 
p o, dva dni odsotni oziroma bili 
prosti zaradi izmenskega dela. 
Taki člani kolektiva so pokazali 
svoj® zavest do delovne skupno
sti in dò, samoupravljanja, ker 
jiim: Hi vseeno, kakšno bi naj bilo 
Samoupravljanje v podjetju.

V delavski svet so bili izvolje
ni sledeči člani delovne skupno
sti:

1. Ivo Tušek, elektroliza;- 2. 
Ernest Andrej ek, elektroliza.; 3. 
Franc Vireže, vodstvo DE alumi
nij; 4, Lovro Jeza, elektroliza; 5.

Volili smo sam oupravne organe

Franc Rožman, elektroliza;-6. An
ton Ferlež; elektroliza;, 7. Stanko 
Zamuda, . elektroliza; 8. Anton 
Ferlež, livarna; 9. Jože Zupanič, 
kotlarna; 10. Janez Sršen, kotlar
na; 11. Franic Kokol, glinica; 12, 
Zora Mlinarič, glinica; 13. Vinko 
Pšajd, glinica; 14. Stanko Kova- 
čec, glinica; 15. Janez Ljiulbec, 
glinica; 16. Jože Brglez, kadrov- 

- sko socialna služba; 17. Marija 
Bizovičar, knjigovodska služba; 
18. Janez. Kostanjevec,' splošna 
služba; Ì9\ Franc Hojnik, knjigo
vodska služba; 20. Ivan Jakomini, 
tehnično nabavna služba; 21. 
Branko: Kolarič, razvoj; 22, inž. 
Franc Lgjkc?,,.. razvoj; 23, Alojz 
Sladnjak, transport; 24. Stanko 
Klinc, mehanična delavnica; 25. 
Miha Emeršič, električno vzdrže
vanje; 26. Konrad Kramberger, 
strojno vzdrževanje; 27. Peter Ge- 
gilč, strojno vzdrževanje.; 28. Jože 
Cafuta, električno vzdrževanje; 
29. Franc Turk, strojno vzdrževa
nje; 36, .Ivan Eirbas,, vzdrževanje 
avtomobilov,. 3L. Stane Lampič, 
gradbeno Vzdrževanje.

. Izvoljeni člani delovne skup
nosti v svete proizvajalcev de
lovnih enot;

V DE aluminij za dveletno, 
mandatno dobo :

1. Franc Pukišič, 2. Ernest Ja 
mar, 3. Bdi Kirbiš, 4. Ludvik Mli
narič, 5. Vida Resnik,- 6. Stanko 
Arnuga, 7. Anton. Kozoderc,
8. Anton Purg, 9. Drago. Dodlek, 
10. Duro Horvat, 11. Franc Gra
bar, 12. Statiko Kosec, 13. Ivan 
Ivančič, 14. Peter Rudolf, 15. Šte
fan Taišner, 16. Pavla Metličar, 
•17. Janez Zavez, 18. Rajko. Purg,

(Nadaljevanje na 2. strani)

v DE Glinice od 333 volilnih upravičencev je  volilo 299 ali 890/o
v DE Aluminij od 630 volilnih .upravičencev j e  volilo 479 ali 90*/«
v DE Energetika od 123 volilnih upravičencev je  volilo. 110 ali 89i°/o
v DE Ösred. "®S5od 3H4 volilnih upravičencev ja  volilo 282 ali 90i%
v DE Promet odi 104 volilnih upravičencev je  volilo 156 ali 95i ®/o
v d e  Y'gdr?.-... od 434 volilnih jgroaa^^BicCTi^jy(ppjìj399ualà^i!Zi>



Pred VI. kongresom 
SZDL Jugoslavije

Z  ZASEDAN JA  
D ELA V SK EG A  SV ET A

(Nadaljevanje s 1. strani) 
la, da se bo zmanjševala zapo
slenost v  industriji. To bo zahte
valo in omogočalo hitrejše odpi
ranje novih delovnih mest na 
drugih področjih, predvsem pa v  
terciarnih dejavnostih. Tu so še 
velike možnosti za razvoj in do
daten vir za nove zaposlitve, 
vendar bo treba za te dejavnosti 
usposabljati in šolati ustrezne 
strokovnjake.

Posebej bo treba še računati z 
ekonomsko migracijo in zaposlo
vanjem v  tujini, zato mora SZDL 
posvečati temu problemu mnogo 
več skrbi.

Z izpopolnjevanjem služb za 
zaposlovanje v najširšem smislu 
— z mednarodnimi konvencijami, 
sporazumi itd. — je treba zago
toviti možnosti za enakopravno 
vključevanje naših ljudi v  de
lovna razmerja v  tujih deželah. 
Z ljudmi, ki odhajajo na delo v 
tujino, je treba imeti stalne sti
ke, bodisi po časopisih bodisi z 
radiem in drugimi oblikami infor
macij in kulturnega delovanja, 
ki ustrezajo razmeram, v katerih 
delajo.

Velike, še ne izkoriščene mož
nosti v našem gospodarstvu so

na področju turizma. To se mo
ra zrcaliti tudi v srednjeročnem 
programu gospodarskega razvoja 
SRS. Hkrati nas to zavezuje, da 
hitreje urejamo nekatere proble
me, ki danes še ovirajo učinko
vitejši razvoj te dejavnosti; po
trebna so večja investicijska vla
ganja, smotrnejše izobraževanje 
strokovnjakov, aktivnejše vklju
čevanje občanov v turistično go
spodarstvo itd.

Posebno pozornost zaslužijo 
tranzitni in izletniški turizem ter 
maloobmejni promet, kar zahte
va, da se tudi trgovina, promet 
in druge gospodarske panoge 
prilagode zahtevam teh zvrsti tu
ristične dejavnosti.

V preteklem obdobju so bili 
doseženi veliki uspehi v razvo
ju samoupravnih odnosov ter v 
uveljavljanju proizvajalcev kot 
samoupravljavcev. Vendar bo 
treba še hitreje ustanavljati de
lovne enote in razvijati samo
upravo in delitvene odnose v  
njih ter pospeševati še druge 
oblike neposrednega uveljavlja
nja proizvajalcev.

(Iz resolucije VI. kongresa 
SZDL Slovenije)

VOLITVE V DELAVSKI SVET IN SVETE 
PROIZVAJALCEV DELOVNIH ENOT

(Nadaljevanje s 1. strani)
19. Ivan Veronek, 20. M arjan 
Primc;

za enoletno mandatno dobo: 
1. Franc Žlavs.

V DE energetike za dveletno 
mandatno ddbo:

1. Alojz Bezjak, 2. Hedvika 
Bulko, 3. Ivan Sagadin, 4. Jože 
Murata, 5. Franc Muzek, 6. Jože 
Gradišnik,. 7. Janez Sršen. 
8. Franc Jurič, 9. Rudi Mlinarič, 
10. Veljko Vulkičevič;

za enoletno mandatno dobo: 
1. Jože Toplak, 2. Franc Bergles.

V DE glinici za dveletno' man
datno dolbo:

1. Ivap. Elsner, 2. Štefan Jeza, 
3. Silvo Kovačec, 4. Franc Inti
har, 5. Frida öullibrk, 6. Jože Ro
bič, 7. Janez Žuran, 8. Stanko' Go
dec, 9. Jože Zelenjiak, 10. Ivan 
Modrič, 11. Maks Tominc, 12. Ju 
stin Repič, 13. M artin Muz ek; 
14. V iktor Žnidar, 15. Janez Roz
man, 16. Srečko Gojkovič, 
17. Franc PUlko, 18. Alojz Bek;

za enoletno mandatno dobo:
1. Avgust Korošec, 2. Milko 

Trstenjak.
V DE osrednje službe za dve

letno mandatno dobo:
1. Maks Kmetec, 2. Pavla Els

ner, 3. Rozika Klančnik, 4. Stan
ko Verbančič, 5. Nevenka Drob
njak, 6. Rudi Štelcer, 7. Franc 
Lončarič, 8. Karl Levanič, 9. S tan
ko Meško, 10. inž. Stojan Ker- 
b-ler, 11. Ivan Lajh, 12. Zoran He
ric, 13. Ivam Beras, 14. Franic Vr- 
lič, 15. Vlado Vogrinec;

za  enoletno mandatno dobo-:
1. Metka Krajnc.
V DE promet za dveletno m an

datno dobo.:
1. Janez Ficko, 2. Rudi Amej- 

čič, 3. Jože Ku-rez, 4. Viktor Pre
log, 5. Jože Emeršič, 6. Alojz Go
lob, 7. Jože Turk, 8. Danilo Mi
helič, 9. Ludvik Šžlamun, 10. Jo-' 
žef Kmetec, 11. Jožef Berger, 
12. Ciril Murko', Ì3. Ferdinand 
Lepefj;

/za enoletno mandatno dobo:
1. Franc Žnidar.
V DE vzdrževanja za dveletno 

mandatno, dobo:
1. Edi Menoni, 2. Ivan Kampi, 

3. Stanko Hertilš, 4. Jože Nemec, 
5. Ludvik Arnuš, 6. Stanko Pal, 
7. Janko. Pal, 8. Anton Piš ek,
9. Ivan Palify, 10. Franc Jeza,
11. Janez Gajzer, 12. Franc Vin
diš, 13, Branko Planinc, 14. Jože 
Smo Unger, 15. Franc Šeluga, 
16. Franic Muhič, 17. Franc Polaj- 
žar, 18. Jože Jančec, 19. Konrad 
Rižner, 20. Stanko Hojak.

Vsem novo izvoljenim članom 
delavskega sveta in  članom sve
ta proizvajalcev delovnih enot 
želimo obilo Uspeha pri delu in 
pričakujemo, da bodo. novoizvo
ljeni člani samoupravnih organov 
aktivno sodelovali v upravljanju 
in s tem upravičili zaupanje ko
lektiva, da v njihovem imenu 
upravljajo v interesu delovne 
skupnosti podjetja in v interesu 
smotrnega gospodarjenja z ma
terialnimi sredstvi, ki nam jih je 
zaupala naša socialistična skup
nost. Š. J.

Razpis
Uredniški odbor »ALUMINIJA« Objavlja razpis za novo na

slovno. glavo našega glasila »ALUMINIJ«.
P rva n a g r a d a .......................................................  200 N din
Druga nagrada , ..................................................50 N din
T retja n a g ra d a .......................................................50N  din
V naslovu mora biti poudarjena dejavnost našega podjetja. 

Pri razpisu lahko sodelujejo le člani naše delovne skupnosti.
Osnutke je  treba poslati najkasneje v 30 dneh po objavi 

razpisa v zaprti kuverti z oznako »Osnutek naslova« na ured
niški odbor »ALUMINIJA« ali oddati v izobraževalnem centru 
podjetja.

, Deset dni po poteku roka bo posebna žirija pregledala in 
ocenila poslana dela.

Uredniški odbor 
»ALUMINIJ«

12. oziroma zadnje zasedanje 
delavskega sveta v starem sesta
vu je bilo 22. aprila 1966. Dnev
ni red tega zasedanja ni bil izčr
pan na prvi seji, zato se je  zase
danje nadaljevalo še 26. aprila 
1966. Prvi' dan zasedanja je  bila 
osrednja točka sprejem finančne
ga plana, drugi dan p a  sprejem 
pravilnika o varstvu pri delu.

O finančnem planu so raz- 
pravlj alif vsi sveti pirolzvaj alcev 
delovnih enot in ga za svoja ob
močja sprejeli v predloženi obli
ki. SP delovne enote promet je 
smatral, d a  'bi b ild  potrebno, izlo
čiti iz p lana prevoze- z avtobusi 
in da bi se naj postavili nonmati-' 
vi za dello transportne skupine.

Delavski svet je  sprejel finanč
ni plan v predloženi clbliki. Spri
čo pripomb SPDE promet je  de
lavski svat ugotovil, da pri ugo
tavljanju - stroškov z mesečnimi 
obračuni obračunavajo stro-

manjenih za strokovno izobraže
vanje, ki bi jih  nujno potrebova
la za* financiranje strokovnega 
šolstva. Delavski svet je  po ob
ravnavi tega priporočila sklenil, 
da znaša prispevek našega pod
je tja  v ta namen 15 milijonov 
starih dinarjev.

Za izdelavo programa ureditve 
obrabne ambulante našega pod

je tja  je delavski svet odobril 
3000 N din in pooblastil upravni 
odbor, da lahko odobri financirar 
nje programa 'in projektov za 
ureditev obratne ambulante ter 
izvedbo vseh del,po teh projek
tih — vse iz amortizacijskih sred
stev podjetja.

Ivan Polajžar iz el. vzdrževanja 
se je  pritožil na dodelitev stano
vanj a/Slavku Fegušu iz komerci

jalne sSuSoef Jožetu Toplaku iz 
energetike in Andreju Podibrez- 
n iku  iz , .el. vzdrževanja. Lovro 
Jeza se je pritožil zoper dodeli

tev stanovanja Tomislavu Mili
čeviču iz elektrolize. Obe pritož
bi je  delavski svet zavrnil, k e r ' 
je  ugotovil, da je  komisija za, 
skupno potrošnjo in družbeni 
standard' dodeljevala oziroma 
odobrila zamenjavo stanovanja. 
skladno z določili pravilnika o 
dodeljevanju stanovanj.

Franc Krajnc iz livarne se je  , 
pritožil na. dodelitev stanovanja 
Stanku Bregu iz elektrolize. De
lavski svet je  .pritožbi Krajnca 
ugodil in mu dodelil stanovanj e,- 
V Kidričevem 14.

Delavski svet je  sprejel sklepe 
ò registraciji počitniškega doma 
našega podjetja. Delavski svet je 
na tej seji rešil še več tekočih 
zadev, kot so: odobril je plačilo 
deleža industrijski comd Koper,, 
nabavo transporterja za boksit za 
kalcinacijo. I, ni podal soglas ja k  
ponovnemu . sprejemu na delo- 
Ivana Vidoviča iz Skoibe, 'izklju
čil je  iz delovne skupnosti Anto
na Vidoviča, ki je bil zaposlen v 
anodni masi, odobril je  dotacije 
onkološkemu inštitutu Ljubljana 
in mariborski bolnišnici- — vsa
kemu po 2 milijem a starih dinar
jev, sklenil je, da se izplačuje 
akontacija na osebni 'dohodek 
zadnjega v ' mesecu, obračun 
Ošabnega dohodka pa 15. v mese
cu, v primeru, da je  zadnjega 
oziroma 15. praznik, prosta sobo
ta  ali nedelja, se pa izvrši plači
lo en dan prej; knjigovodstvo*po
čitniškega doma bo v prihodnje 
vodil v počitniškem domu. hono
rarni knjigovodja, torej, enako- 
kot do sedaj; odobren je  'bil od
pis osnovnih sredstev (risalna de
ske, in  eno. kompletno kolo); vsa 
a vista, sredstva se prepustijo, k re
ditni banki. Ptuj in  končinoi j e b i
lo- 'p o d a n o  sS.glais] e 
'^^euM .gh'rolka Dragiči Pop rž an, 
bivši' upravnici počitniškega do
ma.

K.-n.

Elektroliza v  dvorani A

škov prevozov z avtobusi in da 
je upravni odbor naročil vodstvu 
osrednjih služb, da naj obravna
va in analizira položaj in način 
obračunavanja transportne sku
pine.

Skladno z določili statu ta pod
je tja  je  bilo potrebno na prvi 
redni seji po sprejetju statuta 
imenovati namestnika direktorja. 
Za namestnika direktorja je  bil 
imenovan Stane Tonejc, dipl. inž. 
.strojništva, k'i je vodja delovne 
enote osrednjih služb in izpolnju
je vse predpisane pogoje za. na
mestnika direktorja.

Spuščina občine Ptuj priporoča 
vsem gospodarskim organizaci
jam  združitev dela sredstev na-

Z A H V A L A

Iskreno se zahvaljujem vsem, ki so dne 13. maja 1966 
reševali našega očeta in moža Janeza Pernata, ki se je 
ponesrečil pri delu. Prav posebej pa se zahvaljujemo 
Vinku Sv'enšku in Citrilu Murku. Vsem, ki ste s svojo 
požrtvovalnostjo pripomogli, da se je naš očka in mož 
vrnil živ domov, še enkrat naj lepša hvala.

Družina Pernat, Pleterje 71



Prvo zasedanje 
d e l a v s k e g a  s v e t a
,Na volitvah ob koncu meseca 

«aprila, je bila izvoljena polovica 
-članov delavskega, sveta, name
sto tistih, ki. jim je po rotaci j - 

. skem načelu prenehal mandat.
Dellavslki svet se je  zlbiral na 

■ prvem rednem zasedanj® 1 lv  ma
ja. Potem, k o  je  poslušal poročilo 
volilne komisijiè in verifiidiral 

: mandate, je  izvolil novega, pred- ' 
sedhika in  namestnika predsad- 

. nika. Za predsednika delavskega 
sveta je  bil izvoljen Ivo Tušek, 
pomočnik . vodje organizacijske 
enote elektrolize, za njegovega 

: namestnika pa Peter Gegič, vodja 
zunanje vzdrževalne grupe v or

g an izac ijsk i,1 enoti vzdrževalnih 
• obratov.
". lip,ravni odbor- j,e podal delav
skemu svetu poročilo o svojem 
delu v pretekli mandatni;, dobi, 

.Delavski svet je  to p o roteilo po
trdil oziroma sprejel in. razrešil/ 
stari upravni: oidibor.

Za novi upravni odbor je balo 
predlaganih .šestnajst kandidatov. 
Skladno z določili .statuta natšega 
podjetja je  potrebno- izvoliti sa- 
ino osem članov upravnega od
bora, d irektor podjetje, pa je  član 
po položaj®. Volitve- upravnega 
odbora so, bile -tajne. Za člane, 
upravnega odbora so. bili izvolje
ni. naslednji "čianli vnaše delovne 
skupnosti: .

Ivan Gerjovič, ml., strojno vzdr
ževanje, Peter Gegič, strojno 
vzdrževanje, Anton Kokol, stroj
no vzdrževanje, Adolf Kosi ele
ktroliza, Janko Lah, vzdrževanje 
avtomatizacije, Simon Pešec, raz
voj, Janez Sukič, glinica, Rudi 
Štelcer, razvoj.

Za namestnike plànov upravae- 
. ga odlbora so bili izvoljeni:

Ladislav Fajt, vzdrževanje av
tomobilov, Stanko Goričan, gli
nica, Konrad Kramberger, strojno 
V7IÌI i t ‘viLn j F r a n c  Ko r o is c  c, ele
ktroliza, Stanko Kovačec, elektro
liza, Ivan/Krajnc, razvoj, Stane 
Lampič, gradbeno vzdrževanje, 
Viktor Prelog, promet.

Delavski .svet j e . na svoj i prvi 
seji izvolil tudi vse ostale komi- ‘ 
Sije delavskega svelta.

© Odobritev sredstev za re- 
•-konstrukcij©- glinice in - usmer j e- 
valmi.ee.

N a osnovi, predloženih elab-o- 
.ratoiv in ekonomskih izračunov je 
delavski svet odobril investicij
ska sredstva za izvedbo ’rekon
strukcij e vlparilhice, bele filtrir- 
nice 'in- usmàrjsvalni-ce iz sred
stev poslovnega sklada in amor
tizacij e v znesku 34,345.0001 N din 
z ustreznimi prispevki. Delavski 
svet J e  tudi pooblastil vodstvo 

.p o d je tjaza  vsa potrebna opravi
la in sklenitev pogodb v zvezi ' z 
deviznim financiranjem teh re
konstrukcij.;.

V razprav: ' o predloženih ela
boratih' so ugotovalii," da b: bilo 
potrebno razčistiti programirano - 
letno kapaciteto tovarno glinice 
p.o izvedbi.;' rekonstrukcije vparil-. 
nice in: bele..filtirirnice, zato, je 
naročil delavski svet ; službam 
podjetja', dia : do prihodnje seje 
.pripravijo poročil©:,; iz katerega 
morajo, lotiti -razvidni ' realni eko
nomski pokazatelj.: in kakšni po
pravki so izvršeni , v programih.

Zraven tè investicije j é : delav
ski svet odobril še nabavo, oiziro- 
Ä a izdelavo, naslednjih oishovnih 
sredstev:

•  rekonstrukcija dvigala, v 
upravni zgradbi;. ■’

•  izdelava in  montaža 3 re
zervoarjev. za . dekompozerje;

@ za pripravljalna dela z,a ha
lo v Halozah;

© zamenjava elektro motorjev 
V dékompozerjih;

@ dograditev trafo celic v tra
to postaji dekohipozeijev.

Za nabavo oziroma izdelavo 
zgoraj navedenih "osnovnih sred
stev 'je  bilo odobrenih ca. ein mi
lijon 820 tisoč N din iz central
nega poslovnega fonda.,-

•  Pritožbe na Istanòvanjè. 
Komisij a za skupno potrošnjo

in družbeni standard je  od obrila 
Stanku Verbančiču zamenjavo 
stanovanja tako, da se preseli iz 
trisobnega stanovanja. iz bloka- 
št. 8 v trisobno , stanovanje v 
blok št. 1 v Kidričevem. Zoper 
to zamenjavo- stanovanja so vlo
žili pritožbe direktor podjetja Jo
že Kmetec ..iz DE promet 'in Irena 
Jerič; iz DE osrednjih sluzih. De- 
lavdki svet je po obravnavi vseh 
pritožb iln mnenja komisije : za 
prošnje in .pritožbe sklenili, da se 
vse pritožbe zavrnejo, zamenjava 
stanovanja Stanku Verbančiču pa 
o s ta n e v  veljavi.

Pri obravnavanju .teh pritožb so 
člani delavskega sveta sodili, da 
b:i bilo potrebno pravilnik o do- 
delij evanju stanovanji .spremeniti 
oziroma dopolniti, tako da bi vse
boval, konkretnejše določbe o, po
gojih dodeljevanja stanovanj.

© Izključitev delavca iz de
lovne organizacije

Franc. Junger, elektrolize! iz 
elektrolize je  samovoljno, zapu
stil delo.- Na predlog kadrovsko 
socialne službe je  delavski svet 
izglasoval izključitev.

K. n.

PRAZNENJE VERTIKALNEGA 
LIVNEGA STROJA

Prisluhnimo mnenjem 
in predlogom 

članov kolektiva
Minuli zbori delovnih ljuidi, na 

katerih so iztoirali člani kolektiva 
kandidate za- DE in SPDE, in na
to tudi same volitve, so pokaza
li, da se proizvajalci vedno bolj 
'zavedajo svoje neposredne vlo
ge pri samoupravljanju- podjetja 
— seveda preko svojih voljenih 
predstavnikov. Ker pa je prav 
področje delavskega samouprav
ljanja izredno1 .pomembno za bolj
še gospodarjenje v kolektivu, 
smoi se tudi to pot odločili napi
sati nekaj vrstic o samoupravlja

nju, kar bo nedvomno, precej ko
ristilo tudi tistim članom-, kolek
tiva, ki so bili na minulih volit
vah izvoljeni v ta  najvišji organ 
v podjetju.

Zelo- redno namreč zasledujem 
razvoj sam oupravljanja in pri 
tem tudi mnogokrat razmišljam, 
o naših samoupravnih organih in 
primerj am razna mnenj a in Ugo
tovitve o njihovem delu. Seveda 
moram poudariti, da so mnenja 
ih; ugotovitve mnogokrat zelo

(.Nadaljevanje na 4. strani) V laboratoriju glinice — Peter Kropeč

Novoizvoljene komisije 
delavskega sveta

Na prvem rednem zasedanju delavskega sveta so> bile iz
voljene nove stalne komisije delavskega sveta. Pri izvolitvi 
komisij so bila- upoštevana določila statuta, pravilnikov in po
slovnikov o. saštavu, komisij in načinu izvolitve istih.

V posamezne komisije so bili izvoljeni naslednji člani de
lovne .skupnosti:

•  Komisija za poslovni program in plan:
M arija Bizovičar, predsednik, in člani Feliks Čuček, Simon 

Pešec, Franc Lejko in Viktor Hazalbent.
© Komisija za tehnične' izboljšave: .
Franc Lejko, predsednik, Rudi Belšak in Ljubo, Komelj člana.
•  Komisija za kadrovanje in štipendiranje:
Jože Brglez, predsednik, in člani Branko Kolarič, Ivan Ger- 

jiovič, ml., Filip Dolinar, Franic Vrtič, Oto, Težak in Stane Lam
pič.

•  Komisija izobraževalnega centra:
Feliks Čuček, predsednik, in člani M arjan Bizovičar, Rudi 

Majcen, Jože Operčkal in vodja izobraževalnega centra (po po
ložaju).

•  Komisija za skupno potrošnjo in družbeni, standard:
Za predsednika te komisije je  bil imenovan Stane Lampič, 

ostalih šest članov bo pa DS imenoval na predlog svetov pro- 
. izvajalcev delovnih enot.

© Komisija za varnost p ri delu:
Za predsednika je  b il imenovan Ivan Gerjovič, ml.,, za tajni

k a  Franc Hoj-ni, ostale člane bo pa DS . imenoval na predlog 
svetov proizvajalcev delovnih enot. -

® Komisija za prošnje in pritožbe:
Peter Gegič, predsednik, in- Janez Jeza ter Ivan Jakomini,, 

člana.
•  Komisija za izrekanje vzgojnih ukrepov:
Branko. Kolarič, predsednik, in člana Franc Hojnik in Ernest 

J amer, Jože Zupanič, namestnik predsednika, namestnika čla
nov p a  Stanko Verbančič in Franic Meško.

© Komisija za oidpiis drobnega inventarja:
Ivan Firbais, predsednik, Franc Turk in Zora Mlinarič, člana..
© Komisija za odpis oisnovnih sredstev:
Ivan Jakomini., predsednik, Miifco Adamčič in Rudi Belšak, 

člana.
0  Uredniški odbor »Aluminija«:
Janež Kostanjevec, predsednik, člani,; Franc Vrlič, Anton 

Zadravec, Stojan Karbler, .Franc Meško, Filip Dolinar, Janez 
Sukič, Simon Pešec, Ivan Horvat, M ilan Trop, in urednik tovar
niškega časopisa Stane Tonejc po položaju.

© Upravni odbor počitniškega doma:
Boris .S-o-lovjev, predsednik, in  člani: A lenka Gorup, Jože 

Cafuta, Pepca.-Fiib-as, Viktor Prelog, Franc Kumer in sezonski 
vodja počitniškega doma, po položaju.

© Natečajna komisija:
Janez Kostanjevec, Oto Težak in Stanka Klinc.
© Nadzorni odbor:

..Maks Jablpčnik, Franc, Krajnc, Jože Šegula, Janko Babnik 
in Vinko, Knez.

'.Posamezne komisije oziroma odbori imajo izdelane poslov
nike. Nekaj komisij še tega nima pripravljenega, zato bo nji
hova prva dolžnost, da si uredijo, splošni akt, na osnovi kate
rega bodo potem lahko, poslovale.

K.-.n..



Prisluhnimo mnenjeminpredlogom
članov kolektiva

ŠTAFETA MLADOSTI V KIDRIČEVEM
Zvezno štafeto mladosti je  letos pot vodila tudi skozi naše Ki

dričevo. Pred upravo so štafeto pričakali in  sprejeli delavci naše- 
tovarne.

(Nadaljevanje s 3. str.ani) 
različne, ker si palci mnogi še 
vedno razlagajo samoupravljanje 
po svoje. Mi na primer v našem 
dnevnem, časopisju večkrat za
sledimo samo pozitivne ocene o 
velikem pomenu delavskega sa,- 
mo opra vijanja pri nas, o vedno 
večjem uveljavljanju, predvsem 
v gospodarskih organizacijah itd. 
Vendar pa se o prav nasprotnem, 
kljub mnogim dosedanjim dose
ženim uspehom, lahko sami naj
bolj prepričamo, da vse to uve
ljavljanje le ni tako plodno in 
učinkovito in da navadno niso 
uspehi teh samoupravnih orga
nov plod večine članov v celoti, 
ampak le bolj posameznikov.

Morda se bo nekdo tudi vpra
šal, kako to, in mi ne bo dal po
vsem prav, toda vsak član DS ali 
SPDE, ki hodi redno- na seje, ze
lo do-br-o ve, da so še vedno pre
cej redki tisti, ki aktivno, pose
gajo v razpravo z določenimi 
mnenji ali predlogi proizvajalcev 
iz svojega obrata. To. so še vedno 
dejstva, ki jih mnogi poznajo, 
vendar pa se v celoti potem to 
vse odraža v kolektivu, ko mnogi 
sploh ne vedo povedati svojim 
volilcean o čem so razpravljali in 
sklepali. To si-oer tudi ni prvič, 
ko govorim o precejšnji pasiv
nosti nekaterih  tovarišev v sa
moupravnih organih, ki jim  je  'bi
la izkazana posebna čast, da so 
bili izvoljeni,' s tem pa se je  tudi 
končala njihova nadaljn ja aktiv
nost. Mi smo še  vedno zelo radi 
parlamentarni, pridemo- še tu  in 
tam na kako sejo -in s tem se 
mnogokrat' tudi konča, ker neka
teri mislijo, da so -s tem že opra
vili svojo dolžnost.

Vendar pa temu n-i tako! Zani
mivo je  namreč dejstvo, da vsi 
skupaj poznamo vrsto faktorjev, 
■ki še vedno zavirajo hitrejši 
razvoj resničnega samoupravlja
nja v  našem podjetju, dalje tudi 
to-, da iz leta v leto ugotavljamo 
in nakazujemo vedno ene in  iste 
slabosti, sprejemamo razne skle
pe oziroma ukrepe za 'odpravo 
takih pomanjkljivosti, pravega 
uspeha pa vseeno ne do-sežemo, 
k a jti prav -žalostno, -vendar p a  — 
povsem resnično je, da pridej.o 
taki prepotrebni ukrepi le v naše 
zapisnike, -ti- pa nato v predale 
arhive in s tem  je. za nas zadeva 
po- naših pojmih že rešena. (To 
pride še posebno do izraza v 
SPDE.)

Toda -kot sem že tudi večkrat' 
poudaril, so za takšne razmere 
odgo-vo-rne tudi. .politične orga
nizacije, ki so dolžne skrbeti za 
stalen stik med samoupravnimi 
organi m delo-vni-m kcflektiv-om, 
pri tem pa največ mislim na sin
dikalno podružnico, predvsem 
seveda zopet v svetih delovnih 
eno.t, -ker - 'se le tak-o lahko v 
praksi uveljavlja pravo- delav
sko samoupravljanje.

S tem, d a  -se vedno bolj širi in 
poglablja aktivnost delovnega 
kolektiva v upravljanju, se de
jansko uveljavljajo novi odnosi: 
delavci namreč občutijo, spozna
vajo in vidijo, da važna vpraša
nja in zlasti važne odločitve res 
ne gredo mimo njih. V njih raste 
zavest, nov odnos do dela, ponos 
dela vca-ustvarj alca, svobodnega 
človeka, ki sam kot gospodar 
uravnava svoje ravnanje, svoje 
delo. To pa so hkrati tudi naj
boljše osnove za dvig produktiv
nosti in delovne storilnosti.

Pa si povsem n a  kratko skuša
mo zastaviti vprašanje, k je  so. 
6ploh vzroki za tako lagodnost 
nekaterih- članov i-n kaj nam 
sploh -hrani, da ne začnemo s s i 
stematičnim pridobivanjem čla
nov za aktivno delo- v samo
upravnih -organih, predvsem se
veda tistih, ki še  vedno na sejah 
•ne spregovorijo -niti besedice, ali 
,pa n-a seje -sploh ne prihajajo.

Mislim, da je  osnovni vzrok v 
tem, da smo vsi skupaj preveč

zadovoljni s trenutnim položajem 
v razvoju delavskega samouprav
ljanja in pa v  tem, da največkrat 
ni na postavljena vprašanja po
vsem konkretnih odgovorov, kar 
potem razumljivo vpliva na vse 
ostale člane, da ne razpravljajo 
in ne postavljajo vprašanj.

Sicer -ne morem trditi, da naši 
samoupravni organi, od DS do 
SPDE, niso imeli do sedaj že do
ločenih uspehov v  svojem delu, 
čeprav seveda osebno za mene 
visi doseženi -uspehi v podjetju  
niso v celoti zasluga t-e-h -naših 
samoupravnih organov, ampak 
mnogo bolj le zasluga nskalterih 
posameznikov. Prepričan sem, da 
nihče ne bo oporekal trditvi, da 
samoupravni organ, ki sprejme 
kak važen sklep brez razprave, 
š-e nikakor ne more trditi, da mu 
pripadat za to zasluga, še toliko 
manj pa, če -vemo- vsi, da so le 
posamezniki vedeli za 'kaj je 
sploh šlo. Po mojem trdnem pre
pričanju bi bil to uspeh za DS ali 
SPDE le tedaj, če bi o takem skle
pu zares zavestno odločila veči
na članov in če b i po-tem ta  veči
na tudi- tako sprejeti sklep pre
nesla naprej v delovni kolektiv 
-med svoje volilce-sodel-avce, v 
tiste oddelke k je r delajo, in da 
bi ga tam tudi vsestransko pojas
nila in s tem dosegla popolno ra
zumevanje večine članov delov
nega kolektiva. Če bi nam to en
krat že konično Uspelo, potem pa 
bi res lah-k-o upravičeno govorili 
o uspehu SPDE ali DS, k a jti -samo 
formalno sprejem anje sklepov i-n 
-nič več, pa res še zdaleč ni uspeh 
tega naj višjega organa upravlja
nja. -

Vedeti za m nenja članov ko
lektiva in prisluhniti njihovim 
predlogom je d-an-es nedvomno 
najvažnejši faktor v samouprav
ljanju. Mi vedno- in povsod govo
rimo, da ima proizvajalec kòt 
upravljalec vendarle pravico iz
vedeti za usodo svojega predlo
ga, da zve zakaj je  -bil sprejet, 
oziroma da je  Obveščen o  razlo
gih zakaj ni bil- sprejet, Toda, 
mar ni razumljivo, da na inici
ativo, na sodelovanje delavcev 
prav nič ne vpliva, ugodno, če se 
organi uprav ljan ja v podjetju ze
lo malo ali pa včasih sploh n-e 
zmenijo za njihovo mnenje in- za 
njihove predloge. V lanskem letu 
smo govorili o  ‘tem, da se samo
upravljanje v delovnih enotah ne 
moire dobro razvijati, 'ker nimajo 
sveti m aterialne baze in d-a pač 
odločajo o- nekaterih zadevah le 
zgolj zaradi obvezne formalnosti. 
Letos se je tudi to precej spre
menilo, saj So SPDE dobili že na 
razpolag-o določen dal sredstev, 
s katerimi razpolagajo ter bo 
prav zato v tem latu treba ime-t-i 
do odločanja v DiE veliko- več 
posluha do pripomb ES predlogov 
članov kolektiva delovne enote.

Dosedanje izkušnje so- nas že 
marsikaj naučile, Z aito bo nujno 
potrebno, da se iz teh  tudi nekaj 
naučimo, k a r pa- še predvsem ve
lja za vse tiste n-ove tovariše, ki 
so sedaj pr-vič prišli v samo
upravni organ-. Vedno in povsod 
se naj zavedajo, da ne odločajo

SREČANJE ZNANCEV
Prvi: — O, zdravo, kolega, kako

ti kaj gre?
Drugi: — Hvala, še kar dobro.
Prvi: 3= Meni bolj slabo, hudič, 

taki časi danes, ob plači sem nekaj 
zapil in zakartal, sedaj mi pa za 
kruh primanjkuje.

NA SIHTU
Naca: — Lojz, koliko je že ura 

danes?
Lojz: — Kmalu bo že pol enih.
Naca: — Hudič, na šihtu ta ura 

tako počasi leze., doma, ko imam 
pa toliko dela, pa tako hitro mine!

Lojz: — Ja, Naca, kaj tu  
nimaš dela?

Naca: Že, pač pa doma imam
svojega.

samo v svojem imenu, ampak v 
imenu tistih, ki so- jim zaupali, 
da jih zastopajo i-n od njih tudi 
upravičeno pričakujejo, da jih  ne 
bodo razočarali. Zato-, tovariši, 
prihajajte na seje vedno dobro 
pripravljeni, s  predlogi oid svojih 
voli-lcev, ker bo de tako dosežen 
tudi popoln uspeh.

1. Razvoj jedrske tehnike
Jedrska tehnika je mlada veja 

znanosti, ki pa je  doživela v zad
njih letih izreden vzpon. Žal mo
ramo- priznati, da ima za njen 
razvoj veliko zaslug pr-av oboro
ževalna tekma. Uporaba jedrske 
energij e v miroljubne namene j è 
bila torej v začetku le drugotne
ga pomena in  pavzema tudi da
nes, v deželah z najbolj razvito 
atomsko -'.industrijo, podrejeno 
vlogo, Kljub temu p.a je  pcmen 
uporabe v miroljubne namene ta 
ko narastel, da danes, kadar go
vorimo o atomski dobi, nikakor 
ne- dajemo tega imena zaradi 
atomskega orožja.

Zanimivo je, da je  Italija, ki je 
dala to-liko odličnih atomskih fi
zikov, danes med zahodnimi- de
želami na najslabšem glede atom
ske energije. Ne samo, da nima 
atomske bombe, ampak1'je  tudi 
glede uporabe jedrske energije v 
miroljubne namene razmeroma 
slabo razvita. V dvaj-sstih do- tri
desetih letih prejšnjega stoletja 
je imela Italija namreč nekaj ve
likih znanstvenikov, katere lahko 
štejemo- med predhodnike današ
nje atomske znanosti, me-d znan
stvenike, ki so ustvarili osnove 
za nadaljnji razvoj.

To skupino mladih znanstveni
kov s-o imenovali »C orbinovi 
fantje«, ker so bili u-če-mci znane
ga fizika profesorja Corbina. Da
nes je najvažnejši med n-j-imi vse
kakor Enrico Fermi, ki je prvi-

V imenu, delavnega kolektiva 
glinice in aluminija »Boris Ki
drič« je  nosilce štafete pozdravil 
mladinec Andrej PođhreZni'k. V 
kratkem  govor.u je  orisal zgodo
vino in pomen štafete mladosti. 
N ato je  nosilcem štafete izročil 
.pozdrave našega kolektiva pred
sedniku Titu, . Z naslednjimi 'bese
dami: »Ponesite našemu dragemu 
Titu -najiepše pozdrave in želje 
delovnega kolektiva tovarne gli
nice in aluminija »Boris Kidrič«, 
Kidričevo, za njegov 74. rojstni

pričel razbijati a/t-ome in tako s 
svojimi uspehi odprl atomsko- ob
dobje. Zelo mlad je  dobil Nobe
lovo nagrado in  je  pozneje v 
ZDA dal osnove za vse, kar se je  
tam razvilo, tudi za atomsko-, 
bombo,' Razen Fermija je -bil med 
njiimi še Sagré, ki prav tako'živi 
v ZDA in jè  pred kratkim d-obil 
Nobelovo nagrado. Dalje so- bili 
v tej skupini še znani fiziki- 
Rasetti, Rossi, .Widk, Piocioni Ra
ka in Bruno Pontacorvo. Večina 
jih živi danes v ZDA, edino Po-n- 
tecorvo je  pozneje .iz ZDA odšel 
v Anglijo, od koder je  pobegnil 
v SZ,, kjer je danes eden prvakov 
atomske fizike v tej deželi. Med 
Co-ibinovimi fanti je  bi-l morda- 
najgen-ialnejši znanstvenik Ettore 
Majorana, ki pa je nepojasnjeno 
izginil pred drugo- svetovno voj
no.

Večina teh znanstvenikov je 
pobegnila iz Italije zaradi fašiz
ma in. nacizma (Fermi jeva žena je 
bila Židinja, Pontecorvo-, Segré in 
nekateri drugi so- bili iz židov
skih družin). Pobegnili so, kot da 
bi točno- vedeli, da odkrivajo- no
vi vir energije, ki lahko prinese 
človeštvu mnogo dobrega, ki bi 
pa v rokah brezvestnih diktator
jev lahko . kot orožje postal za 
človeštvo- usoden. Ko so ti »fant
je« pobegnili, ni ostal fašizmu na 
atomskem podro-čj.u noben po
memben znanstvenik. To je bilo 
prav gotovo v oboroževalni tek
mi med -drugo- sveto-vno vojno- za

dan. Želja naš vseh je, da bi še? 
dolgo živel in nas vodil v nadalj
nji izgradnji socialistične Jugo
slavije.«

Zveizni štafeti- sta se pred  našo 
tovarno pridružili tudi lokalni 
štafeti iz Cirkovc in Kidričevega.

Sprejem šta fe te  s-o organizirali 
mla-dimci naše tovarne. Pri spre
jemu so sodelovali mladinci iz: 
Kidričevega, pionirji osnovne šo
le iz Kidričevega in Cirkovc ter 
člani sindikalne .godbe na 'p iha la  
i-z T-GA.

fašizem in nacizem usodno. Zara
di sodelovanja teh znanstvenikov 
so do začetka druge svetovne 
vojne v ZDA že .poznali teoretič
ne osnove uporabe atomske ener
gije v vojaške namene. Da bi do
bili tehnično- dovolj velike- 'koli
čine plutonija, so začeli 1941. letat 
razvijati jedrske reaktorje, na
prave, v katerih kontrolirano po
tekajo cepitve jeder.

Težnja po pridobivanju Pu j-e 
šla vzporedno s tež-nij-o- po točenju: 
izotopa U 235 iz naravnega ura
na. Obd j e so namreč potrebovali 
za prvo- atom-sko bombo-. Pri izbi
ri prvega reaktorja CP-1, ki. je  
začel delati 2. deoembra 1942, je  
bila merodajna razpoložljivost 
materiala. Za gorivo so imeli na 
razpolago samo- naravni uran, za 
moderator, k i ga lahko pri. .na
ravnem uranu uporabimo-, pia sa
mo grafit. Težke vode so- imeli 
le ne-kaj, litrov, berilija, p a  prak
tično nič.

Tudi naslednji reaktorji CP-2, 
CP-3, HEW-305 in reaktorji- za 
proizvodnjo plutonija v Clintonu 
(X--10) iin Hanfordu so bili- mode
rirani z grafitom.

Leta 1944 s-o v ZDA razpolagali 
že s prvimi količinami oboigače- 
nag-a ur-a-na in so zgradili dva ho
mogena reaktorja LOPO in HY
PO. Predstavi j ali so . si reaktor 
kot zelo enostavno napravoi, se
stavljeno iz lonca, cevi in črpal
ke. Tak sistem so pozneje zaradi 

.(-Nadaljevanje na 5. strani)

M. F.

Portret Foto Stojan Kerbler, dipl. ini.

Osnove jedrske tehnike
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(Nadaljevanje s 4. strani) 
tehnoloških težav seveda morali 
opustiti.

V Kanadi so tudi že m ed vojno 
začeli z razvojem težkovodnih 
reaktorjev. Prvi težkovodni re
aktor na naravni uran nulte moči 
ZEBP je bil zgrajen v Kanadi le
ta 1945.

Tudi ostale države, ki niso ime
le na razpolago olbogačenega ura
na, so. začele graditi te vrste re
aktorjev v raziskovalne namene.' 
(Francija, Anglija, SSSR, Norve
ška, Švedska itd.). Pri tem pa sta 
Anglija in Franci ja  uporabili kot 
.moderator grafit, pa najsi je  šlo

za velike reaktorje, za proizvod
njo plutonija-ali pa za proizvod
njo električne energije. -■

Zgodovinski razvoj reaktorskih 
vrst od leta 1942 do leta 1957 je  
prikazan' v tabeli 1. V talbeli so 
reaktorji navedeni s skrajšanimi 
oznakami. Reaktorji, k je r ni1 
označena država, sèi 'bili zgrajeni 
v ZDA. Podčrtani reaktorji soi bi
li zgrajeni za proizvodnjo elekt
rične ehergije.

Razvoj po letu 1957 je  .toil tako 
hiter, da ga je  težko prikazati v 
tabeli, ker je  število reaktorjev1 
zelo nar astio.. Konec leta 1962 jih 
je  bilo vseh v pogonu že 526.

V zadnjem času je bilo-v ko
lektivu nekaj uspelih masovnih 
sestankov, med katerimi bi vse
kakor lahko, imele prednost de
lovne konference SP in živahna 
priprava n a  minule volitve v or
gane delavskega samoupravlja- 

1 nj.a. Na teh sestankih so člani 
kolektiva razpravljali predvsem 
■o .proizvodni problematiki., o se
danjem sistemu delitve oselbbih 
dohodkov in izpopolnjevanju 
sistema nagrajevanja po delu, o 
medsebojnih odnosih med- delov
nimi enotami, kakor tudi o in
ternih odnosih med posamezniki, 
zelo kritično- pa so tudi ocenili 
dosedanje delo- sindikalnih pod
odborov, Sindikalnih podružnic, 
SPDE in tudi delavskega sveta 
podjetja.

Brez vsakega dvoma lahko- 
razpravo neposrednih proizvajal
cev samo pozdravimo-; kajti le 
tako bo • mogoče' vse naše dose
danje slabosti in pomanjkljivosti 
odpraviti. Prav to smo namreč 
želeli in vsekakor želimo, še bolj 
konkretno- slišati mnenja in pri
pombe naših , neposrednih p-roiz- 

. vajalcev, ne glede na to., kako 
jih  povedo- in prikažejo- v svojih 
preprostih besedah.

Ker j e  še vedno. lahko slišati 
razna mnenja med proizvajalci o 
raznih problemih, smo. sklenili 
.postaviti nekaj vprašanj tovarišu 
Francu Metličarju, posluževalcu 
avtoklavov v Sinter pogonu, ki 
je  sočasno tudi član SPDE gli
nice. Sprva se ni -mogel Zbrati, 
vendar je  po krajšem razgovoru 
(na-njegovem  delovnem mestu) 

Te. postal nekoliko bolj živahen 
'in zgovoren. Sicer pa prepustimo 
glavni dei našega malega inter
vjuja njem u samemu:

C KOT TI JE ZNANO, PRO
IZVODNJA GLINICE NE. POTE
KA POVSEM PO PREDVIDENEM 
PROGRAMU. -KJE IN KAKŠNI 
SO ZA TO. VZROKI PO TVOJEM 
MNENJU? j

Mislim, da JO gJtat biom pove-, 
dal, ni samo- moje mnenje, ampak 
mnenje- večine nas delavcev v 
tem obratu. Brez dvoma tičijo 
glavni, vzroki manjše proizvod
n je v pomanjkanju razklop-nega 
luga, nekaj p a  menda tudi v bo
ksitu, katerega je  v e č . vrst, " k i ' 
p a  menda niso enake kvalitete. 
Precej preglavic nam povzročajo 
v  zadnjem času tudi- dekompo- 
zerji, katerih slab tek povzroča 
razna nevšečnosti v  nadaljnji 
proizvodnji. Seveda je  tukaj še 
več vzrokov, prav gotovo pa smo 
eden med njimi tudi sami. Vsak 
delavec v našem obratu se bo 
moral bolj zavedati svoje odgo
vornosti na svojem delovnem 
mestu in svoje delo tudi bolj 
vestno- opravljati, saj bomo le 
talko zmožni doseči naš skupni 

■ cilj. -S čimvečjo proizvodnjo gli
nice.

© KAJ. PREDLAGAŠ ZA IZ
BOLJŠANJE SEDANJEGA POLO
ŽAJA V PROIZVODNJI?

Ge bomo hoteli v celoti izpol
niti naš sprejeti letni plan, ka,r 
seveda ni nemogoče, bomo. mo
rali najprej poskrbeti za zadost
ne količine kauističnega luga, 
kajti drugače r e s . ne vem kako 
bo- šlo. Pri tem p a  mislim tudi na 
sinteT postopek, ker menim, da 
ta nikoli ne poteka tako- kot bi 
moral. Več. se bomo morali po
svetiti tudi izločanju sode in raz
nih druigi-h snovi iz luga, kar po
vzroča v proizvodnji, précejènje 
težave, vsekakor, pa bicmo- mora
li aktivirati še tudi druge naše 
skrite rezerve.

•  OMENIL SI SKRITE REZER
VE. KJE SO TE IN KAJ PREDLA
GAŠ, DA BI JIH TUDI CIMPREJ 
AKTIVIRALI?

Ne vem, če bom to povedal ta
ko- kot -mislim. Po mojem mnenju 
je teh še nekaj. in .to  od strokov
nih služb podjetja pa vse do zad
njega neposrednega proizvajal
ca. Da bi jih čimprej aktivirali 
predlagam, da vsak med mani da 
od sebe res tisto-, za kar je  tudi 
strokovno sposoben, in seveda tu

di odgovoren. To pomeni — čim
bolj. izboljšati našo notranjo or
ganizacijo. dela. Ne vem, toda 
morda je  delen vzrok skritim re
zervam tudi naš sedanji sistem 
delitve osebnih dohodkov.

•  KAJ MENIŠ TI O SISTEMU 
NAGRAJEVANJA PO DELU?

Čeprav trenutno kaže, da soi na
ši osebni dohodki v redu, p.a me
nim, da temu n i 'tako. Mi imamo 
pravilnik in po njem pač poslu
jemo, zelo malo ali skoraj nič pa 
ne storimo za njegovo izpopol
njevanje. Saj vidimo, da dobimo 
danes enake OD, pa če delamo 
zelo dobro, ali pa slabo. To menda 
ni spodbudno. Mi bi morali de
lati na izpopolnjevanju sistema 
nagrajevanja po. delu, pa čeprav 
tudi 2 ali 3 leta ter v bodoče bolj 
misliti tudi na specializacijo na 
■delovnem mestu in ne le na pa
pirnato kvalifikacijo, k i ji sicer 
ne oporekamo, ker se tudi sam 
trudim, da si jo pridobim. Temu 
vprašanju pa bosta morala ne
dvomno posvetiti več časa in po
zornosti sindikalna podružnica in 
SPDE, seveda s sodelovanjem 
vseh članov v delovni enoti.

•  MED ČLANI KOLEKTIVA 
JE SLIŠATI PRECEJ PRIPOMB 
NA DELO SINDIKALNE PO
DRUŽNICE IN SPDE. KAJ ME
NIŠ TI, KOT ČLAN SPDE O TEH 
PRIPOMBAH?

Ne morem trditi, da,je delo sin
dikata glinice bilo povsem zado
voljivo. Prav nasprotno., saj je 
sestankov s članstvom mnogo 
premalo, če pa so, niso povsem 
dobro, pripravljeni. To je pokaza
la tudi delovna konferenca, koso  
člani zelo kritično ocenili slabo 
delo sindikalnih pododborov, 
predvsem pa še stike vodstev 
pododborov in podružnice s član

stvom. Razprava je  sicer bila res 
zelo živahna in konkretna, ven
dar so člani dobili mnogo, prema- 

. Id konkretnih odgovorov na po
stavljena vprašanja. Delo. SPDE 
je bilo po  mdijemi zadovoljivo le 
po številu sej in sprejetih skle
pov, ki pa žal niso bili vsi re
alizirani, nekaj pa jih je tudi za
vrnil delavski svet, kar po moje 
še bolj hromi pravo samouprav
ljanje v delovni enoti. Kakšen je 
bil stik članov SPDE s svojimi 
vo lila  vem o vsi zelo dobro, ker 
so nam to. tudi povedali; kako bo 
pa sedaj po volitvah, bomo še 
videli. Upam pa, da bodo. le bolj
ši kot doslej.

9 IMAŠ MORDA ŠE KAKŠNE 
PREDLOGE ALI ŽELJE?

Predlagal bi le to, da v bodoče 
še bolj prisluhnemo mnenjem in 
predlogom neposrednih proizva- 
jalcev o izboljšanju proizvodnje, 
ker je  to naš skupni, cilj ter da 
bi delavci na bodočih sestankih 
bili še bolj konkretni v svojih 
razpravah, ko,t do sedaj. Za in
terne medsebojne odnose sicer 
ne morem trditi,- da so slabi, ven
dar se še tu  in tam najdejo pri
meri, k i potrjujejo, da se tudi z 
dobrimi medsebojnimi odnosi 
lahko mnogo laže prebrodijo raz
ni problemi- in težave, za katere 
nedvomno- niso, krivi le delavci.

Ker hodim v tečaj za pridobi
tev kvalifikacije strojnega klju
čavničarja, je pač vsekakor moja 
največja želja, da bi izdelal in 
si tako, pridobil tudi to,, kar si že
lim.«

Morda tovariš Metličar ni po
vedal vsega, kar je  mislil, ali vsaj 
tako kot bi rad, mislim pa, da bi 
bilo dobro, če bi se oglasili tudi 
drugi in prav tako povedali svo
je mnenje o raznih problemih.
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na O K, Homogeni DzO Hitri H2O

j 1942 ČP-1

1943 CP-2 
^DC-IO

1944 CP-3
Hanford

LOPO
HYPO

1945 HEW-3‘05 ZEEP
(Kanada)

1946 Clementine

1947 NRX
. (Kanada)

1948 ZOE (EL-1) 
(Francija). 
BEPO 
(Anglija.) |

1949 TR
(SSŠR)

1950 BNL-R 
GLEEP 
(Ang,lij a) -t> 

1 BGRR

CP-4 LITR
BSR-1

1951. SUPO JEEP
(Norveška)

EBR-1 TTP

1952 RPT
(SSSR)
SR-3'05

HRE-1
AE-6

EL-2
(Francija)

MTR

1953 SP NCSCR-1 CP-5 STR
BORAX-1

1954 Obninsk 
(SSSR)

DIMPLE
R-l
(Švedska)

ZEPHYR
(Anglija)

BORAX-2
APPR-.l

1955 PCTR 
. PSR

SUS,POP 
(Holandija.)

ZEUS
(Anglija)
ŠBR-1
(SSSR)

BORAX-3
SADHYR
(Švica)
SPERT-1

1956 BR-1 
- (Belgija) 

G-l
. (Francij a) 
Calder Hall 
(Anglija) ,

KEWB
LAPRE-1

Aquilon 
(Francija) . 
DIDO 
(Anglija)

SBR-2
(SSSR)

APSARA
(Indija)
ARR
BRR
EBWR
BORAX-4
LIDO
(Anglija)

1957 SRE HRE-2 VBWR
Shippingport

Viktor Ivanoša pri brušenju

Popravilo rotacijske peči



Utrinki s potovanja po sosednji 
M adžarski in Avstriji

Ob zaključku svoje mandatne 
dobe je delavski svet priredil 
strokovno ekskurzijo v sosednjo 
Madžarsko in v  Avstrijo-. V Ma
džarsko z namenom, da si ogle
damo vsaj eno tamkajšnjih to
varni aluminija.

od njega v bolj gričevnati predel 
proti Ajki, mestu, kjer je tovar
na aluminija. Tovarne si nismo 
mogli ogledati, ker nismo imeli 
pismenega dovoljenja ustreznega 
ministrstva.

Tu sta nas pričakali dve starej

H iii

valki sta 'nam sproti razlagali ne
katere zanimivosti dežele in 
mest.

Popoldne smo Okrog 15.20 
prečkali Blatno jezero na poloto
ku Tihany, kjer je dobro urejen 
prevoz z velikim trajektom. Na 
južni obali jezera smo v letovi
škem kraju Siófok prenočili v  
dobro urejenem motelu. To je le
sena gradnja paviljonskega tipa, 
ima pa vsaka soba toplo in mrz
lo vodo! V recepciji in tudi v re
stavraciji smo se lahko pogovo
rili kar po domače, saj je med 
uslužbenci vedno bil nekdo, ki je 
znal naš jezik.

SREČANJE Z BUDIMPEŠTO
Za soboto je bil naš cilj glav

no mesto Madžarske — Budim
pešta. V mesto smo prišli okrog
10. ure in se ustavili pri Citadelli, 
to je na hribu v Budimu, kjer je 
veličasten spomenik Svobodi, po
stavljen po drugi svetovni vojni. 
Spomenik, ki je res veličasten, 
dominira na’ hribu na desni stra
ni Donave. Od tu je tudi lep raz
gled na mesto in okolico.

formalnostih smo krenili proti 
Dunaju.

Na Dunaj smo prišli že ponoči 
in tako smo si lahko ogledali 
igro barv in luči velemestne re
klame, največ paše za oči pa je 
bilo v zabavišču Prater. Izkori
stili smo priložnost in se povzpe
li z znanim velikim kolesom ter 
si ogledali mesto z višine približ
no 100 metrov. Mesto smo si 
ogledali tudi naslednji dan do
poldne in ker je bila nedelja, je 
bilo mesto precej »prazno« po 
mnenju meščanov, ne pa za naše 
pojme.

Obisk znanega gradu Schön
brunn —1 cesarski dvor — in par
ka je zanimiv in Dunajčani so na

sodobnejši avtocesti, ki ima 8 
stez, 4 v vsako smer. Spotoma 
smo se ustavili še na prelazu Se
mmering in v Gradcu ter se za
dovoljni in utrujeni vrnili okrog 
23. ure v Kidričevo.

Vso pozornost in zahvalo za
služita oba tovariša šoferja, ki 
sta nas varno in udobno vozila 
na vsej progi. Prav zaradi njune 
gotove vožnje smo se lahko brez
skrbno predajali ali radovednosti 
ali razigrani veselosti. Le škoda, 
da nam tovariš vodič od agenci
je »Kompas« ni bolj podrobno 
razlagal o krajih, kjer smo se vo
zili. To velja za drugi avtobus, 
saj se je v prvem avtobusu vo
dič potrudil in potnikom razložil 
vse važnejše o Madžarski in Av
striji.

Z naše strani sta ekskurzijo 
dobro vodila predsednika UO in 
DS Viktor Hazabent in Viktor

Spomenik zmage v glavnem mestu Madžarske

DS pred spomenikom zmage na Budimu

Organizacijo potovanja je pre
vzela potovalna agencija »Kom
pas« iz Ljubljane — podružnica 
Maribor. Z naše strani pa je eks
kurzijo pripravila tričlanska ko
misija DSAN. Za odhod je bil do
ločen 20. maj in povratek 22. ma
ja zvečer.

Zjutraj 20. maja ob 5. uri smo 
se z mešanimi občutki poslovili 
od Kidričevega in okrog 8. m e 
tudi od naše domovine pri Le- 
tenyskem mostu. Takoj, ko smo 
prišli prek Mure, smo se vpra
šali, kako bo pa tu. No, pa ni bi
lo nič presenetljivega, le dobro 
so nas prešteli in pregledali do
kumente, nam razdelili informa
tivno knjižico o Madžarski, pisa
no v  hrvaščini, neke vrste turi
stični vodič, in že smo krenili 
naprej proti Blatnemu jezeru.

Nekoliko nas je presenetila po
krajina, ki ni popolnoma ravna 
kot si navadno predstavljamo, 
ampak stalno malo valovita, kar 
je le še v prid pestrosti. Polja so 
dobro obdelana, in to vsa, neob
delane ali zanemarjene njive ni
smo videli. Zelo dobra je tudi ce
sta, ki sega od Budimpešte prav 
do meje.

Čez dobro uro vožnje smo pri
šli do Blatnega jezera, ki ga do
mačini upravičeno imenujejo 
morje. Pri jezeru smo zavili na 
severno stran in se tudi oddaljili

Ogled mesta z avtobusom pri
bližno 2 uri komaj zadošča za be
žen vtis o velikosti mesta. Mesto 
je polno zgodovinskih znameni
tosti in spomenikov. Izložbe si
cer niso tako založene in pestre 
kot npr. na Dunaju, vendar mu 
to ne zmanjša čara in privlačno
sti. V mestu samem in okrog nje
ga je preko 70 (sedemdeset) ter
malnih kopališč, kamor se hodijo 
meščani kopat in zdravit.

Posebna zanimivost je športni 
stadion NEP STADION, lep ob
jekt, ki lahko sprejme do 100.000 
gledalcev. Grajen je tako, da lah
ko v slabih 10 minutah vsi zapu
stijo stadion. Precej športnih ob
jektov je tudi na MARGIT-SZI- 
GET -ft čudovito urejenem otoku 
na Donavi.

Budimpešta je mesto* ki zaslu
ži, da si ga ogledamo bolj teme
ljito in vsak izmed udeležencev 
ekskurzije si to tudi želi. To je 
najlepše, kar lahko nudi Madžar
ska turistu, a to ni malo. Po vse
ga skupaj 4 urah (s kosilom 
vred) bivanja v  glavnem mestu, 
smo se odpravili proti drugemu 
milijonskemu mestu — Dunaju. 
Od Budimpešte proti Dunaju vo
di lepa avto cesta, ki je prvih 
20 kilometrov dvostezna z ze
lenim pasom v sredini. Naprej je 
enostezna, M se po dobrih 70 ki
lometrih spremeni v  navadno ce
sto prvega reda, je pa dobro 
vzdrževana. Okrog 19. ure smo 
prišli na madžarsko-avstrijsko 
mejo in po opravljenih obmejnih

ši tovarišici — uslužbenki ma
džarske potovalne agencije, ki 
sta dobro govorili srbohrvatsko. 
Ustavili smo se v Wespremu, 
kjer smo imeli kosilo. Spremlje

Člani

Na Nep stadionu v  Budimpešti

to svojo dediščino zelo ponosni. 
Se kratek sprehod po mestu ter 
kosilo in že smo morali kreniti 
proti domu. Do Dunajskega No
vega mesta smo se vozili po naj

Prelog. Imela sta malo dela, saj 
je bila družba prijetna in wspln. 
le preobilna skupna prtljaga' wuw= 
je izdajala od kod smo.

-čk-

Slovanski večer 
ob Blatnem jezeru
Ob ekskurziji delavskega 

sveta na Madžarsko, smo se 
srečali v  Siófokiu s turisti iž 
Sovjetske zveze. Slovenska 
pesem naših fantov nas je  
hitro »izdala« od kod smo in 
zvečer , smo se. kar sami od 
selbe znašli skupaj z ruski
mi tu risti,;:

V prijetnem  krogu srno 
kramljali in peli izmenoma 
slovenske in ruske pesmi, 
nekatere kar' vsi skupaj. Ni 
manjkalo ; n iti recitacije — 
naš tovariš Gnilše-k jè reci
tiral Pire-še-rnov- Krst pri Sa
vici im mlajša- tovarišica iz 
Novosibirska neko, Lermon
tove pesem. Sledila je tudi 
poskušnja našega v ina in 
prave ruske vodke.

Res lep večer'<1- prijetno 
srečanje pripadnikov dveh 
zelo oddaljenih slovanskih 
narodov. Združilo nas je  
slovanstvo, izraženo- z bese
do — 'v pesmi. Slovo J e  bilo 
prav ganljivo.' .



V soboto popoldne. Tehnični podatki: maj, 16. ura, sončno, aparat flexaret 6 X 6 ,  film  Isopan F, apa
rat na stativu, osvetlitev 1/15 sekunde, zaslonka 2 2. Neostrima prednjega plana nam prikaže gibanje.

Foto Stojan Kerbler

K ako  b o m o  letos
letovali

Morda sem že malce pozen s 
tem  člankom o letovanju,_ ker se 
je  večina najbrž že odločila, kje 
bo rv poletnih mesecih nabirala 
novih 'moči za (prihodnjo delovno 

pa bodo Kakšnemu 
zamudniku te  vrstice le  p r iš le  
prav.

Menda mi ni"treba na dolgo in 
široko razlagati in poudarjati po
mena letnega dopusta. Le kje si 
lahko utrujeno telo našega delov
nega človeka bolj odpočije, kot na 
morju ali pa v gorski idiliki? Do
ma pri delu na polju gotovo ne in 
še manj v  menzi ali kakšni gostil
ni. To je najbrž vsakomur jasno 
kot beli dan. Mnogim je bolj, za
pleteno vprašanje: kje dobiti de
nar za dopust ob našem, v vséh 
pogledih slanem morju? No, nikar 
ne mislite, da poznam kakšno ču
dežno formulo za pridobivanje de
narja. Tudi letos velja pravilo: 
kdor si bo lahko privoščil morje, 
si ga bo pač privoščil; kdor pa

te možnoštf nima, bo pač ostal 
dpma. Sicer pa je ta pesmica že 
stara in je ne bi kazalo kar naprej 
ponavljati, ker jo že tako vsi po
znamo.
. Moj namen je le povedati, kaj 
so letos storili naši ' odgovorni or
gani, ida bi.čimveč^ naših, dejgvcßv 
čim- lepše preživelo svoj dopust. 
1 7.a toliko objokovano K-15 smo
v našem kolektivu hitro našli 
kompromisno rešitev., Po načelu — 
vsi imamo enake želodce, bodo 
vsi člani kolektiva dobili ko t na
domestilo za K -15 21.000 starih 
dinarjev in za dopust 29:000 sta
rih dinarjev. Čeprav to ni absolut
no najidealnejša rešitev, je  za naše 
razmere še najboljša in kolikor 
vem, tu d i . drugod v državi niso 
tega problema pometneje rešili kot 
pri nas.

Tudi letos bodo lahko člani na
šega kolektiva, kot že nekaj let 
doslej, letovali v našem počitni
škem dorhu, 'v Crikvenici. Tokrat

bo razen novih cen še nekaj dru
gih sprememb. V počitniškem do
mu bö novo vodstvo innovo oseb
je: pa tildi plaža bo udobnejša in 
boljše urejena kot je bila druga 
leta.

In poglejmo še kakšne bodo ce
ne:

odrasle 1000 starih dinar
jev;

za otroke do 10 'let 650 starih 
dindrjev;
v 2. za zakonce, ki so zaposleni 

v drugih gospodarskih organizaci
jah in za upokojence 2100 starih 
dinarjev;

3. za tuje goste so cene nasled
nje: za odrasle 2800 za otroke do 
10. le t pa 2500 starih dinarjeg. ,

Člani naše delovne skupnosti in 
njihovi nezaposleni zakonci dobi
jo od našega kolektiva regres v 
znesku 500 starih dinarjev na dan. 
Seveda pa pripada našim delav
cem regres, tudi za letovanje v 
drugih počitniških domovih, in to

najmanj za 10 dni in največ 15 
dni.

Razen v našem domu v Crikve
nici lahko letujejo naši delavci 
tudi na Rabu, Malem Lošinju in na 
Pohorju. Seveda pa se morajo pra
vočasno prijaviti v kadrovskem 
oddelku tovarišici Pavlici Elsner.

Sodeč po številu prijavnic v ka
drovskem oddelku, bo tudi letos 
kar precej naših delavcev preži
velo dopust na morju. Največ se 
jih je prijavilo za Crikvenico, pa 
tudi za Rab je precejšnje zanima
nje. Danes, ko to pišem, je v Cri
kvenici še naslednje število pro
stih mest:

od T. do 10. julija 15 postelj,
od 11. do 20. julija ni prostih 

mest,

od 21. do 30. julija ni prostih 
mest,

od 1. do 10. avgusta ni prostih 
mest,

od 11. do 20. avgusta 24 pro
stih postelj,

od 21. do 30. avgusta 75 prostih 
postelj.

Torej vidimo, da je dom v glav
ni sezoni že precej zaseden, med
tem ko je junija, konec avgusta 
in septembra še dovolj prostih 
mest. Če se torej kdo še ni odlo
čil ali bo preživel svoj letni dopust 
na morju ali ne, naj to stori čim- 
prej. Vsem tistim, ki so se že od
ločili, da bodo letovali, pa želim 
toplo morje in mnogo sonca.

Dof

Ribič

TABORNIKI V KIDRIČEVEM SPET DELAJO
Taborniška 'Organizacija v Ki

dričevem, ki je  bila včasih zelo 
aktivna, dve leti, skoraij ni dela
la. Vodstvo, je opravljalo le ad

ministrativna dela, medtem ko se 
delo, zaradi (katerega ta  organiza
cija pravzaprav obstaja, nikjer 

(Nadaljevanje na 8, strani)

Pregled rednih štipendistov visokih, višjih in srednjih šol

Zap.
št. Priimek in ime V rsta šole . Letnik

semester
Predvideno 

; diplomira 
le ta

Socialno
poreklo
staršev

Opomba

i Brglez Karolina VEKŠ Maribor ■ III. sem.' 1966 delavec
2 Čuk Milojka STŠ -gradb., Mariijpor 2. letnik '1968 delavec

I 3 Dobrovnik: Slavko Fak. kem., Ljubljana VIII. sem, 1967 delavec
4 Fuks Justina STŠ - gradb., Maribor 4. letnik . 1966 delavec
5 Govedič Jože Fak. met-ai., Ljubljana Ib sem. 1969 upokojiš!
6 Ip H irv a t Stanko STŠ - elektr., Maribor 3. -letnik 1967 delavec
7 Kolarič Dušan STŠ - ele&tr. Maribor; 2. letnik 1968 uslužbenec
8 Kolzel Ignac STŠ - elektr. Maribor .. 3. letnik 1967 delavec
9 Modic Friderika 1 Fak. psiho!-., Ljubljana VIII. sem. 1967 upoikoj.

10 Možina'1 Ivan Ekonom, fak., Ljubljana, III. sem. 1969 trg. pom.
11 Meglič Stanko STŠ - elektr., Maribor 3. letnik 1967 delavec

ML2 Plajnšek Vlado STŠ - stroj., Maribor 3. letnik 1967 obrtnik
. 13 Rupnik Janez- Ekonom, fakult., Ljublj. VI. sem. 1968 up oko j.

14 Rems Stanka Faikult. metal. IV. sem. 1969 delavec .
15 Škrinjar Herman Fakult. elektT. LjuMj. , VIII. sem. 1967 delavec

'16 Šlatau Rudolf Fakult. metal., Ljublj. II. sem. 1969 ' delavec
17 Segel Jože F.akult. metal., Ljulblj. IV. sem. 1969 upokoj.
18 Šulek Drago Fakult. fiz. Ljubljana III. se-m. 1969 delavec
19 Tkalčec Milan STŠ - elektr., Maribor 4. letnik 1966 delavec
20 Gornik Avgust Fakult. stroj., Ljubljana absolvent 1964 kmet še ni diplomiral
21 Kezele Ivanka Fakult. gradb., Ljublj. 4. letnik 1966 kmet
22 KUzma Jože • Fakult. kem., Ljubljana absolvent 1964 delavec v JLA — že diplomiral
23 Ko-rbun Pavel Ekonom, fakulteta absolvent 1963 delavec še ni diplomiral
24 Makole Milenka Prav. fakult., Ljubljana absolvent 1964 upokoj. še ni diplomiral
25 Mordej Doroteja Fakult. kem., Ljubljana absolvent 1964 delavec še ni diplomiral
26 Petauer Jože F.akult. elekt.,- Ljubljana- absolvent 1964 upokoj. še ni diplomiral



Se o občnem zboru
Da bi člami našega kolektiva 

bili vsaj dedno -seznanjeni z de
lom naših gasilcev, navajamo 
važnejše odstavke iz poročil, k i 
so bila podana članstvu in go
stom na občnem ziboru.

Kot nam je  znano, smo gasilci 
v prvi vrsti za tovarno in za to
varniške objekte, zumafl tovarne 
pa ne moremo dovoliti in mirno 
gledati, če požar uničuje splošno 
ljudsko premoženje ali premože
n je državljanov, posebno ne, če 
gre za premoženje članov našega 
kolektiva.

Naš požarni okoliš je — kjer 
operiramo brez Mica na pomoč — 
tovarna, delavsko naselje I in II, 
Str-nišče, Kmetijsko gospodarst
vo, Njiverci in okoliški gozdovi. 
Na klic na pomoč pa sodelujetno 
na požarih tudi zunaj okoliša.

Skupna tehnična oprema', ga
silski avto, cisterna z vgrajeno 
črpalko, mehansko raztezalno 
lestvijo in ostalo opremo, ki je 
potrebna za takšen voz in dve 
motorni brizgalni z vso opremo. 
Osebne gasilske .opreme imamo 
dovolj. Današnji sestav operati

ve je: 1 častnik, 4 podčastniki, 
22 izprašanih gasilcev in 3 pri
pravniki. Imamo 5 strojnikov z 
izpitom. Skupne vaje smo imeli 
v Spuhljii, v Ptuju za občinski 
praznik in gasilsko tekmovanje 
v Kidričevem za tovarniški, praz
nik s sodelovanjem IGD »Impol« 
Slovenska Bistrica in IGD tovar
ne dušika Ruše.

Iz leta v  leto. je manj požarov, 
tako da v tem obdobju beležimo 
le 6 požarov, pri katerih  smo in
tervenirali k o t gasilska enota. Da 
je  tako, g re  precejšnja zasluga 
preventivni službi, mnogo, p a  po
maga uvajalni seminar za novo 
sprejete delavce, kjer je  zajeta 
■tudi tema gasilske preventive na 
delovnem m estu

Na požarih smo sodelovali v 
Lovrencu, Jablanah, na Kmetij
skem gospodarstvu in gašenju 
gozda zunaj tovarne.

Tovariši gasilci, opozarjamo 
vas, da se o požarni varnosti po
zanimate za svojo delovno oko
lico in svoje sodelavce opozorite 
na nepravilnosti, in jih poučite o 
uporabi gasilskih sredstev ..

Prihod gasilskih enot na vajo v  naselju

A ktu aln a  tem a
Dopustniška sezona je  takore- 

koč že tu. Prav gotovo, je  »do
pustniški pogovor« v vaši družini 
v polnem teku  in >vsa družina 
kuje načrte za dopust. Kje pre
živeti dopust? N a to  vprašanje 
je treba  odgovoriti prej, preden 
začnete zlagati s tvari v kovček. 
Če sodite v kategorijo dopustni
kov, k i že velo let preživljajo, 
svoj dopust v istem kraju, potem 
je . to  seveda enostavno. Pišete 
samo na .stari naslov kdaj pri
spete in  s tenu je za vas vse re
šeno. Tako odjpravite vsak lizi
ko., vnaprej veste v  kateri poste
lji boste .spali, k je  boste najbolje 
jedli, poznate ljudi, k raj, vreme 
in celo cene in ne more se zgo
diti kaj nepredvidenega in no
vega.

Najbolj vroč bo. pogovor v dru
žini k je r ima vsak član družine 
drugo željo 'za dopust in celo pri 
njej vztraja. O če bi. rad zopet 
enkrat šel v  'hirilbe, mati bi rada

preživela dopust ob jezeru, otro
ci p a  bi' radi šli na morje. Da ne 
bo prišlo do prepira, je  treba 
najti salam ensko rešitev. N aj
bo lje bo, odločil žreb, zato naj 
vsak napiše svojo željo na listile, 
nekdo, k i ni prizadet, pa naj vle
če listke po vrstil dopust boste 
v naslednjih letih preživeli tako, 
kot ste izžrebali.

Takšno načrtovanje v krogu 
družine ima tudi svojo dobro 
stran. Tako lahko, že 'vnaprej do
ločite čas za dopust z delovno 
organizacijo in pravočasno rezer
virate prostor. Tudi- gospodinja 
lahko: pravočasno pripravi' in 
uredi,potrebno garderobo za svo
jo  družino.

Tudi stvari, ki jih  nameravate 
vzeti s seboj na dopust, marajo 
biti pravilno izbrane. Kdor se 
zna pravilno obleči, 'bo imel old 
dopustà več užitka. N ikdar ne 
vzemite s seboj prevele 'stvari. 
Ozka obleka ali obleka., ki se

Sodobna družina potuje na dopust

TABORNIKI V KIDRIČEVEM SPET DELAJOgasilcev
SkoZi četo oziroma društvo je 

od le ta  1947 šlo več 100 ljudi. 
Nekateri so sami zapustili društ
vo, ker so videli, da je  treba de
lati brez kakršnihkoli privilegi
jev, nekatere pa smo morali za
radi nediscipline izključiti, druge 
pa smo brisali iz društva, ker ne 
stanujejo' na našem požarnem ra
jonu. Vemo, da so ti vsi gasilci 
dobili potrebno gasilsko znanje 
im da jih večina dela v tovarni. 
Tudi ti delavci vplivajo' na zni
žanje požarov pri mas.

Predsednik tovarniškega odbo
ra sindikata tov. Klemenčič Franc 
je pozdravil občni zbor z bese
dami:

N a  prejšnjih  občnih zborih ste 
razpravljali: o težavah, ki jih  je 
■bilo. dosti težje premagovati kpt 
te, o katerih  razpravljate danes. 
Danes sl lahko z veseljem ogle
damo opremo društva, ki je  pri
nesla tudi drugo metodo dala in 
drugo izobrazbo, talko da bomo 
v najkrajšem  času priča, da se 
bodo temu morali, prilagoditi tu
di na terenu t. j. gasilska društva 
na vasi, k i se ' boriijo. s skoraj ne
premagljivimi problemi. Ta društ
va nimajo sredstev, opreme in 
nefoenih perspektiv, zart» bi naj' 
organizirali gasilske centre. Pri 
nas je rešeno tisto, kar je  bilo 
najtežje in mislim, da boste pro
bleme, ki ste jih  danes nakazali, 
tudi rešili.

Kar zadeva sodelovanj z indu
stri jiskim gasilskim društvom »Im
pol« Slovenska Bistrica im tovar
ne dulšika Ruše, bi omenil, da to 
sodelovanje poglabljamo, sag 
nam ne koristi, samo po. gasilski 
plati, ampak tudi poSiniji delav
skega upravljanjia, tehnični, 
Upravni liniji itd. Cilij tega sode
lovanja je  bil, da izmenjujemo 
izkušnje enega in drugega društ
va, Mislim, da bo do takšnih sre
čanj še prišlo tudi v bodoče, saj 
to. ni, neizvedljivo.. Želim vam še 
čim . več uspeha.

M. M.

dopust
venomer mečka ter čevlji, . ki 
tiščijo, nam lahko takoj pokva
rijo dopust. Zato naj bado oble
ka in čevlji praktični din udobni.

Ali ste preživeli kdaj svoj do
pust ob morju ali jezeru pod šo
torom? Če me, vsakemu, ki-im a 
svoje vozilo., priporočam dopust 
pod šotorom. Ves dan ste lahko 
na soncu, v vodi in n a  svežeta 
Zraku. Že- nekaj Tet preživljam 
s svojo, družino dopust pod šo
torom in povem vam lahko., da 
ga ne bom km alu zamenjal za 
hotelsko sobo. Šotor si postavim 
tik ob morju, tako da je  odda
ljen od vode največ pet do deset 
metrov.

Dejali boste, šotor je samo za 
lepo, sončno vreme. Da, res, najft 
bolj prijetno je, če ves čas do
pusta sije sonce, toda tu  in tam 
se tudi. ob morju pooblači nebo 
in dežuje, toda povem vam lah
ko, da isem pod šotorom preživel 
že deš, burjo; in ceh> .točo in 
kljub temu mi to  ni pognalo' 
strahu v kosti in se ne bom od
rekla dopustu pod šotorom.
, Življenje v kampu je  zelo ži

vahno: navadno, je  kamp inter-, 
nacionalen, saj najdeš tam vso- 
Evropo, le malo Slovencev smoi 
doslej našli v. kampih. Morda se 
bo tudi' pri nas dopust pod šo
tori v prihodnje bolj uveljavil, 
saj 'je precej cenejši kot dopust 
v hotelu.

Vsak član družine m ora vede
ti za svoje delo; pri postavljanju 
in urejevanju šotora. Šotor lahko 
postavimo v desetih minutah. 
Seveda p a  sam šotor še ni vse. 
Zraven sodi še miza s stoli, špiriit- 
ni ali plinski, gorilnik, posteljni
na, 'posoda in- dobro' založen kov
ček s brano, kajti b ivanje ves 
dan na svežem Braku pospešuje

(Nadaljevanje s 7. strani) 
ni čutilo. Tako je  'bilo seveda 
mnogo zamujenega, predvsem pa 
vzgoja mladine.

No, nedavno smo le videli, da 
so v Kidričevem še ljudje, ki jim 
ni vseeno, če taborniki delajio ali 
ne. Vodstvo organizacije je  -skli
calo občni zbor, .ki so se ga ude
ležili vsi, ki čultij o- ljubezen do 
narave in im ajo veselje do dela 
v taborniški organizaciji. Na zibo
ru so izvolili novo vodstvo, ki je 
že par dni po izvolitvi pričelo 
aktivno delati.

Taborniki bodo predvsem po
skušali nadoknaditi zamujeno- i.n 
so si v tem smislu zastavili' tudi 
delovni program. Letos si mislijo 
obnoviti in izpopolniti opremo, ki

tek. M arsikatera ,žena 'bo rekla 
— vse leto,'kuham in še na do
pustu bi morala kuhati. Vendar 
to kuhanje ni ruoiben problem. 
Obroki so ' tudi na dopustu se
stavljeni tako kot doma in svoije 
člane družine ne nahranimo,' sa
mo z enolončnicami. Tudi nakup 
sveže zelenjave in sadja ni prob? 
lem. Domačini marsikje prinaša

jo rabijo za taborjenje. Mnogo- 
dela bodo posvetili mladini, kaj
ti zavedajo se, da je  v mladi ge
neraciji .bodočnost taborniške or
ganizacij e. Taborniki se bodo po
vezali z drugimi organizacijami, 
ki delajo z mladino in organizi
rali z njimi skupne akcije. Posku
šali bodo dobiti svoje prostore, 
kjer bodo lahko hranili opremo 
in se sestajali. Udeležiti se mi
slijo vseh taborniških akcij tako 
v okrajnem, republiškem in zvez
nem merilu.

Take in podobne načrte imajo 
kidričevi taborniki. Mi jitm lahlko 
Ip želimo, da bi uspeli in popol
noma uresničili svoje geslo-: S 
PRIRODO K NOVEM-U ČLOVE
KU!

jo v kamp vsak dan sadje, ja j
čka., zelenjavo, ribe, vino, tn ce
lo med. Tako .nismo- ničesar po
grešali in tudi do isvežaga kruha 
ni bilo . daleč. N a dopustu pod 
šotorom tudi odpade nenehno 
preoblačenje, če pride človek, s- 
plaže in se mora preoblači za 
hotelsko jedilnico-, pozneje pa 
zopet nasprotno. K.

l i i i i  - 1 " I li  liljf

Tabor naših tabornikov

V uredništvo Aluminija je 
prispelo- do določenega roka 
20 rešitev nagradno »prvo
majske križanke«. Med re
šitvami je  žreb izbral na
slednje reševalce, ki bodo 
dobili knjižn-e nagrade:

1. Franc Javernik,
2. Dragica Božičkg,,,
3. Franc Meško.
Nagrajenci lahko ' dobijo

K njige pri tovarišu Vfliču v 
izobraževalnem centru.

PRAVILNA 
REŠITEV 
PRVIMA IŠKE 
fhlZMKE

IRE ZVON
KI 0 *T

T *
PARAPIŽ VIHAR

GR.6 KA 
6001N] A

lova
NOVI
AAD

ČRKA

A Pv 0 D NI
MEMO V 
FRANCIJI 
(OKI 6 )

P A K ‘ T S
O H

ROKE-

w m
s

(te o o  n, 
zOKi 3 A \

'H A D K ■ A '
Z-EN^KC 

1 AAE D
l '

tn>5 . 
Č R.K A

VENEC s p L E T KRONIKA A N A L
PR.AMLWj LA* 
jlMNOZ..) K 0  : D K 1 PPAkl JE. N A P A

PAMET M AA ME OMET 0 a
GV0 3 -
ZAIMEK

l
PIJAČA
*TAAIH
5 LO VANDI

NEM-
PREDLOG

VR-̂ TA
VI NA

A NI

K AZ.- 
ZAIMEK T.' E

UGNATO 
OKE VO *2TTnW 
6 kk.a

D A v 0 K
IZKOP 4 
VZDOLZ 
CE^TÉ

ZAPOR

6TARI
1 L0VAM A KI T

öeßEUJ 
* AMEC 

1

DREVO
RED A L . E , D -A

p r im it  
0 ROŽJ£ 

1

REKA 
\J * 2.
kigik 1 R T 1 5

NOČNI
LOKAL B A R

L 0 ■ K.
AAE*TO 
PEČATA R

*u Bo
r i  ca

VZPONI
u o o t

TR.DINA T \J R E

~AV\ 0 s T GRADB
MATER 'L E S

m T u 0 6PIS A' K T .


